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Technische vragen m.b.t. SB Subsidieregeling wolf-werende rasters provincie-Utrecht 2023 
 
 

Fractie # Vraag/input Antwoord/reactie 
Forum voor 
democratie 

1  Subsidie voor wolf-werende rasters kan 
alleen aangevraagd worden voor gronden 
gelegen binnen het leefgebied van de wolf. 
Staat dit veronderstelde leefgebied voor de 
gehele duur van de subsidieverstrekking 
vast? Of kan dit veronderstelde leefgebied 
op basis van nieuwe inzichten later nog 
aangepast worden? 
 

Mochten er nieuwe inzichten zijn dan kan dit 
leefgebied later nog worden aangepast. 
 
Echter, de Utrechtse Heuvelrug komt qua 
habitat overeen met de kenmerken die 
wolven nodig hebben om zich te kunnen 
vestigen. Bekend is dat wolven met territoria 
(gevestigde wolven) zich ophouden in 
bosrijk gebieden, waar de bosbedekking 
minimaal 47% is. Ook is bekend dat paartjes 
holen moeten kunnen maken, die slecht 
toegankelijk zijn voor mensen, om hun 
jongen daarin te beschermen. Deze 
kenmerken zijn er niet buiten het nu 
aangewezen leefgebied wolf. We achten de 
noodzaak tot aanpassen leefgebied dan ook 
klein. 
 

 2 In welke mate zijn wolf-werende rasters 
effectief tegen wolvenaanvallen? Heeft GS 
hier cijfers voor? 
 

Hierover hebben wij informatie uit 
Vlaanderen. Daar is er dankzij het gebruik 
van wolf-werende rasters in 2023 een daling 
van het aantal landbouwhuisdieren dat door 
een wolf is gedood geconstateerd met 48% 
ten opzichte van 2022: Wolf Fencing Team 
hielp 70% meer veehouders dan in 2022 en 
dat mist zijn effect niet | Natuurpunt 
 
Voor Nederland hebben we deze cijfers niet. 
 
In Nederland houdt BIJ12 wel bij, ingeval er 
schade wordt gemeld, of rasters aanwezig 
zijn, en of die rasters voldoen aan de norm 
die is opgesteld om als wolf-werend te 
worden aangemerkt. In 881 schadegevallen 
stond er geen raster dat voldoet aan de 
norm, in 6 gevallen wel en in 21 stond er wel 
een goed raster, maar waren er gebreken, 
waardoor deze niet meer wolf-werend was 
(zoals paaltje afgebroken e.d.), zie: 
Bronbestand-met-alle-schademeldingen-
wolf-en-geen-wolf-15-01-2024.xlsx 
(live.com) 
 

PvdA 3 Wat is de stand van zaken van afrastering 
op gebieden die buiten de 
verantwoordelijkheid van particuliere 
grondeigenaren vallen? 
 

Als we de vraag goed interpreteren dan 
doelt u waarschijnlijk op het gebruik van 
rasters door schaapsherders die kuddes 
laten grazen op bijvoorbeeld 
natuurterreinen. Wij weten dat er rasters 
gebruikt worden door schaapsherders maar 
we hebben geen inzicht in de mate waarin 
dit gebeurt. Ook niet na het doen van 
navraag hierover. 
 

 4 Bijvoorbeeld in de buurt van een ecoduct?  
 

Dit inzicht hebben we niet maar vanuit ons 
natuurbeleid is het nadrukkelijk niet onze 
insteek om gebieden af te (laten) rasteren 
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zodat deze onbereikbaar worden voor 
inheemse diersoorten. Wij zetten rasters in 
om knelpunten met wildaanrijdingen op te 
heffen en dieren hier te geleiden naar veilige 
oversteekplaatsen zoals wildtunnels en 
ecoducten.   
 
 

 5 Wie is daar verantwoordelijk voor? 
 

De grondeigenaar of dierhouder 
(schaapskuddes) is verantwoordelijk voor 
het al dan niet aanschaffen van rasters. 
 

SGP 6 Komen TBO's ook in aanmerking voor de 
subsidie wolfwerende rasters?  
 

De regeling wordt niet opengesteld voor 
Terrein Beherende Organisaties (TBO’s). 
 
Behalve een financiële tegemoetkoming in 
geval van conflicterende situaties is de 
gedachte achter de regeling namelijk ook 
draagvlak krijgen/houden voor de 
aanwezigheid van de wolf in Nederland. 
Voor TBO’s kunnen we ervan uitgaan dat dit 
draagvlak er is. 
 
TBO’s krijgen via BIJ12 wel de eventueel 
door een wolf gedode dieren vergoed. 
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Partij voor de 
dieren  

7 Per aanvrager €20.000,- en subsidieplafond 
van €150.000,-; dit is maximaal 7,5 
aanvragen bij maximale toekenning. Is dat 
voldoende om gehouden dieren te 
beschermen in onze Provincie naar het 
oordeel van GS? Zo niet, wat zijn dan 
andere maatregelen die genomen kunnen 
worden? Hoe is de hoogte van het 
subsidieplafond berekend, dat wil zeggen, 
wat is onderliggende onderbouwing voor dit 
bedrag? Hoelang blijft een raster functioneel 
en wanneer moet deze worden vervangen? 
Wordt er nagedacht over opvolging van 
deze subsidieregeling aangezien de wolf 
zich nu in de provincie heeft gevestigd?   
 

Wij hebben ons voor de bepaling van het 
maximale subsidiebedrag per aanvrager en 
het subsidieplafond gebaseerd op de 
ervaring die andere provincies met de 
subsidie hebben opgedaan. Mocht blijken 
dat het plafondbedrag onvoldoende is dan 
maken we een heroverweging aangaande 
dit plafondbedrag. We wachten eerst af hoe 
het gaat lopen met aanvragen.  
 
Het is aan een ondernemer zelf om te 
bepalen welke extra maatregelen hij/zij zou 
willen nemen. Een ondernemer kan 
bijvoorbeeld een kudde-bewakingshond 
inzetten.   
 
(toelichting: Een dierhouder is, in principe, 
zelf verantwoordelijk voor het beschermen 
van zijn/haar dieren tegen roofdieren op 
grond van artikel 1.6, derde lid van het 
Besluit houders van dieren. De wolf is een 
nieuw element in het landelijk gebied, die 
grotere prooien pakt ten opzichte van de al 
langer aanwezige roofdieren. Om die reden 
ondersteunen we de houders van 
hoefdieren door hen subsidie te verstrekken 
voor de kosten die gepaard gaan met een 
goede bescherming tegen roofdieren. Het is 
aan de veehouder zelf om hier wel of niet 
gebruik van te maken.) 
  
Er is niet in zijn algemeenheid iets te zeggen 
over hoe lang een raster meegaat. Een 
raster kan lang meegaan maar hangt af van 
hoe ermee wordt omgegaan.  
 
Deze subsidieregeling is in principe voor 
drie jaar. Na die periode is het uitgangspunt 
dat de dierhouder gewend is aan een 
situatie waarin de wolf aanwezig is en zelf 
zorgdraagt voor de bescherming van zijn 
dieren.  
 

BBB 8 is de provincie van plan om wolvenrasters 
als vereiste te stellen om voor 
schadeloosstelling in aanmerking te komen 
als vee wordt aangevallen en of gedood? 
 

Ja, zoals is afgesproken in het 
interprovinciaal wolvenplan volgen wij de lijn 
dat na een gewenningsperiode van 3 jaar, 
de dierhouder enkel een tegemoetkoming in 
schade ontvangt, als een er een wolf-
werend raster stond die voldoet aan de 
norm. Met de rasterregeling geven we 
dierhouders drie jaar de tijd om aan de 
situatie met wolf te wennen en 
ondersteunen wij hen in die periode in de 
aanschaf van rasters.   
   

 


